
نخ�ل ب�راي جنوبي ها بيش�تر از ي�ك درخت 
است. آنها براي شمارش نخل هايشان از »نفر« 
استفاده مي كنند و وقتي نخلي خشك مي شود، 
مي گوين�د » ي�ك نفر نخ�ل مرد«! اص�اً نخل 
بخش�ي از هويت خطه جنوبي كشورمان است 
و در دوران دفاع مقدس نخل هاي سر بريده اما 
همچنان راس�ت  قامت نمادي از مقاومت مردم 
كشورمان در برابر هجمه هش�ت ساله دشمن 
بود. حالا اين نخل هاي صبور و سربلند به واسطه 
كم آبي در برخي استان هاي بوشهر با بولدوزر از 
ريش�ه بيرون مي آيند و به جاي ميوه دادن در 
سرزمين آبا و اجدادي شان، در باغ ها و وياهاي 
شيخ نش�ينان عرب جاي مي گيرند تا آنها زير 
س�ايه اين درختان ايراني روي تخت هايش�ان 
جلوس كنند و شايد در دلشان از اينكه به جاي 
واردات ميوه نخل هاي ايراني، درخت را مي خرند 
حسي پيروزمندانه داشته باشند! اين در حالي 
است كه از دست دادن نخل هاي مناطق فارياب 
و دشتس�تان به معن�ي از دس�ت دادن يكي از 
بهتري�ن ارقام نخل در دنياس�ت ك�ه مي تواند 
اين ذخاير ژنتيكي را در اختيار ديگر كشورها 
قرار دهد. بگذريم از اينكه ب�ا صادرات نخل به 
جاي صادرات خرما رفته رفته كش�اورزان اين 
منطقه منبع درآمدش�ان را از دست مي دهند. 

ماجرا از پخش فيلمي از خ��ارج كردن نخل ها به 
وسيله جرثقيل از سرزمين مادري و صادرات آنها 
به مناطق شيخ نشين حاش��يه خليج فارس آغاز 
شد. آنطور كه فيلمبردار توضيح مي دهد دليل دل 
كندن كشاورزان از نخل هايي كه برايشان همچون 
فرزند مي ماند بي آبي اس��ت. ماجرايي كه خسرو 
عمراني، معاون بهبود توليدات گياهي س��ازمان 
جهاد كشاورزي استان بوشهر آن را رد مي كند و 
مي گويد: » اينكه گفته مي ش��ود قطع درختان به 
جهت بي آبي نخل ها صادر مي شود، صحيح نيست 
و صادرات هر نوع نخلي قانوني نب��وده و برخي از 
نخل ها قابل صادرات هس��تند. « وي با اين جمله 
عملاً بحث ص��ادرات نخل را منتف��ي نمي داند و 
مي افزايد: » صادرات نخل معمولاً به  صورت خاص 
و محدود همچنين ب��ا ارقام خاص وج��ود دارد، 
البته صادرات ذخاير اس��تراتژيك ژنتيكي كشور 

ممنوع است.«
  مجوز صادرات 600 نخل به قطر

به گفته مع��اون بهبود توليدات گياهي س��ازمان 
جهاد كشاورزي استان بوشهر كندن و جابه جايي 
نخل براي افراد ديگر يا فضاي س��بز هم در كشور 
اتفاق مي افتد. وي تصريح مي كند: » تاكنون مجوز 
۶۰۰ نخل در باغ هاي دالكي براي صادرات به كشور 
قطر صادر ش��ده و اطلاعي از نخل هاي رودفارياب 

نداريم.«
علي بهرام نژاد، بخشدار ارم هم در خصوص ادعاي 
خشكسالي در اين ويدئو تصريح مي كند: » كشور و 
به تبع آن اين بخش با بحران خشكسالي دست و 
پنجه نرم مي كند، اما نخل درخت مقاومي است و 
نياز چنداني به آب ندارد از اين رو درآوردن درختان 

به علت بحران آب قابل قبول نيست.«
به گفته وي بخش ارم تنها تابس��تان خشك و كم 

باراني دارد و در س��اير فصل ه��ا بارندگي ها براي 
درخت نخل كفايت مي كند. 

مرداد ماه امس��ال هم خب��ر صادرات ي��ك هزار 
تن اصله نخل از گن��اوه به كويت اعلام ش��د. اين 
محموله اصل��ه نخل كه طبيعي ب��ود و عمده آنها 
حالت تزئيني داشتند، به  وس��يله يك فروند دوبه 
و توس��ط بخ��ش خصوصي از اس��كله اي��ن بندر 
بارگيري و به مقصد كشور كويت ارسال شد. مقداد 
تكلوزاده، دبير انجمن ملي خرم��اي ايران در اين 
باره گفته است: »سال هاس��ت ك��ه درختان نخل 
كشور براي زينت شهر ها و خانه هاي شيخ نشينان 
كشور هاي منطقه ريشه كن و خارج مي شوند. حدود 
۱۰ تا ۱۲ سال است   شاهد فروش نخل هاي كشور 
به ثروتمندان و شهرداران كشور هاي شمالي مانند 
آذربايجان و ارمنستان و با حجم بيشتر به كشور هاي 

عرب مناطق جنوبي هستيم.« 
  نخل ه�اي ايران�ي زين�ت بخ�ش باغ ها و 

وياهاي شيخ نشينان
دكتر حسين آقاخاني، عضو هيئت علمي دانشكده 
زيست شناسي دانش��گاه تهران در پاسخ به سؤال 
»جوان« درباره دليل روش نخل هاي خطه جنوب 
به شيخ نش��ينان  با تأكيد بر اينكه هم مسئله كم 
آبي و هم پ��ول خوبي ك��ه در ازاي ص��ادرات اين 
نخل ها پرداخت مي ش��ود، دليل اين نخل فروشي 
است، مي افزايد: » وقتي كشاورز نمي تواند از درختش 
به دليل فقدان آب استفاده كند، آن را مي فروشد.«

وي دليل خشكي زمين هاي خوزستان را سد سازي 
بي رويه در اين استان مي داند و مي افزايد: » به طور 
خاص سد ماه رود موجب شد تا نخلستان هايي كه 
در حاشيه اروند و بهمنشير هستند، در اثر شوري 
آب خشك شوند. طبيعي است مردم اين منطقه با 
از دست دادن منبع درآمدشان باقيمانده نخل ها را 

مي فروشند.«
اين استاد دانشگاه در پاسخ به اين سؤال كه طبيعتاً 
كش��ورهاي حاش��يه خليج فارس هم مشكل آب 
دارند، مي گويد: » آنها اين نخل ها را براي كشاورزي 
نمي خرند و بيشتر برايشان جنبه تزئيني دارد. نخل 
درخت زيبايي است و در كش��ورهاي مديترانه اي 
و جن��وب امريكا ه��م نخل را بيش��تر ب��ه دليل 
جنبه تزئيني آن ب��ه فراواني مي كارن��د. بنابراين 
شيخ نشين ها هم اين نخل ها را براي تزئين خانه، 
ويلا و باغ هايشان از نخل هاي ما استفاده مي كنند 
و ممكن است با فاضلاب خود آن را آبياري كنند؛ 
چراكه براي آنها هم نمي صرفد آب دريا را شيرين و 

با آن را آبياري كنند.«
آقاخاني درباره چگونگي مديريت خشكي و كم آبي 
براي از دس��ت ندادن ذخاي��ري همچون همين 
نخل هاي جنوبي به »جوان« مي گويد: » متأسفانه 
نوعي تفكر س��ازه اي در آب شكل گرفته وبه دليل 
سياس��ت هاي نادرس��ت وزارت نيرو در سه دهه 
اخير و سدسازي هاي نادرست، تعداد بسيار زيادي 
سد تعريف و ساخته شده و اين كار هنوز هم ادامه 

دارد. اين مسئله و دخالت يك سري شركت هاي 
خصولتي با منافع كلان و نفوذ در دولت ها و مجلس 
موجب ش��ده تا كار سد س��ازي به رغم مشكلات 

زيست محيطي اش ادامه يابد. «
وي به سد چم ش��ير اش��اره مي كند كه در سازند 
گچي نمكي در گچساران در حال ساخت است و 
بر آوردهاي علمي نشان مي دهد با ساخت اين سد 
حداقل 5۰۰ هزار تن نمك در آن حل شده و آب را 
شور خواهد كرد. به گفته آقاخاني با ساخت اين سد 
تير خلاص به منطقه هنديجان زده مي شود و يك 

كانون جديد ريز گرد هم ايجاد خواهد شد. 
  بهره مندي از نژاد نخل هاي ايراني 

اسماعيل كهرم، كارشناس محيط زيست در رابطه 
با صادرات نخل هاي جنوب به كشورهاي حاشيه 
خليج فارس به »جوان« مي گويد: » بهترين خرماي 

كشور مربوط به روستاهاي استان بوشهر است.«
به گفته وي در ساحل شمالي خليج فارس و درياي 
عمان س��اختمان هاي ۶۰۰- 7۰۰ ساله اي وجود 
دارد كه طاق آنها از تنه درخت خرماس��ت، زيرا به 
دليل بافت متراكم تنه نخل حش��راتي مانند بيد 
نمي توانند آن را بخورند و در آن لانه بسازند. يعني 
وقتي نخل مرد تازه به چنين مصرفي مي رسد، اما 
در بين جنوبي ها به نخل نف��ر مي گويند، در حالي 
كه ديگر درخت��ان را با اصله ي��اد مي كنند. كهرم 
مي افزايد: » جنوبي ها وقتي نخلي خشك مي شود، 
مي گويند ي��ك نفر نخل م��رد و ب��راي اندام هاي 
نخل درست مثل انسان مغز، دست و پا و تنه قائل 
هستند. بيش از هزارو3۰۰ گونه نخل وجود دارد كه 
شيرين ترين ميوه جهان را ايجاد مي كند. جنوبي ها 
حتي از برگ اين درخت هم صنايع دس��تي زيبا و 

گرانقيمتي توليد مي كنند«. 
به گفت��ه وي بايد دي��د اين ص��ادرات نفت به چه 
منظوري صورت مي گيرد و آيا شيخ نش��ين ها به 
دنبال تكثير گونه خاصي از نخل هستند تا بتوانند با 
آن محصول توليد كنند يا مي خواهند از چوب آن كه 

يكي از مرغوب ترين چوب هاست، استفاده كنند. 
اين كارش��ناس محيط زيست با اش��اره به اينكه 
صادرات ذخاير ايران به كشورهاي شيخ نشين به 
نخل محدود نمي شود، مي افزايد: » آهوها و بزهاي 
ايراني هم براي استفاده در باغ هاي مصنوعي امارات 
و برخي ديگر از كشورها برده مي شوند و حتي خاك 
كشورمان هم از برخي از اين كشورها سر در مي آورد 
تا با آن جزيره نخيلون درست شود و اگر به مناطقي 
همچون نوبندايان و نزديك كنارك برويد  ، مي بينيد 
كه صدها بولدوزر و كاميون اين خاك را جمع كرده و 

در نهايت به آن طرف آبها مي فرستند. « 
    ريشه كردن نخل هاي ايراني در سرزمين 

بيگانه 
نخل هاي جنوب گذش��ته از آنك��ه روزي مردم 
نجيب اين خطه را مي دهند، بخشي از هويت اين 
سرزمين هستند، سرزميني كه نخل هايش نماد 
مقاومت هس��تند و حالا اي��ن نمادهاي مقاومت 
در س��رزميني بيگانه ج��ان مي گيرن��د؛  همان 
سرزمين هايي كه روزگاري دست در دست رژيم 
بعثي عراق هش��ت س��ال جنگ را به ما تحميل 
كردند و نخل های سربريده اي را كه راوي بخشي 

از اين مقاومت بودند.
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12 هزار باغ اسمي براي پايتخت 13 ميليوني شناسايي شده است

صدور شناسنامه باطل شده  براي باغات پايتخت !

ريشهكردننخلهايايرانيدرسرزمينشيخنشينها
»جوان « در گفت وگو با كارشناسان فروش نخل هاي جنوب كشور را مورد بررسي قرار داده است

 كانشهر تهران با 

بيژن يانچشمه 
وسعت حدود700    از شهر

هزار كيلومترمربع، 
زماني به واسطه باغات سر به فلك كشيده و 
فضاهاي س�بز زبانزده همگان بود. طي چند 
دهه گذشته باغات و فضاهاي سبز پايتخت به 
دليل سود جويي، ناكارآمدي مديريت شهري 
و ساخت و سازهاي بي رويه به برج و ساختمان 
تبديل شده است. حالا چند وقتي مي شود كه 
مديري�ت ش�هري ب�ه فك�ر حف�ظ باغ�ات 
افتاده است؛ نوشداروي بعد از مرگ سهراب! 
باغ�ات پايتخت يكي پ�س از ديگ�ري نابود 
مي شود و انواع و اقسام ساختمان ها و سازه ها 
با ان�واع آلودگي صوت�ي، بص�ري و فيزيكي 
جايگزين اين ميراث س�بز مي شود. در شهر 
تهران 6هزارو183 ملك مش�جر شناس�ايي 
شده كه شناسنامه حدود 3هزارو428 ملك 
شامل شناس�نامه شهرس�ازي و اكولوژيكي 
تهيه شده اس�ت. هر چند اين آمار مربوط به 
چند سال قبل است، اما رئيس شوراي پايتخت 
معتقد است  در تهران 12 هزار فضاي سبز و باغ 
شناسايي شده كه 6 هزار مورد نقشه  برداري و 
درختان آن شمرده شده و قرار است براي اين 
ش�ود.  ص�ادر  شناس�نامه  باغ�ات 
پرونده باغات بارها در شوراي شهرپايتخت مورد 
رس��يدگي قرار گرفته اس��ت، اما همچنان اين 
باغات هستند كه به دليل كوتاهي و ناكارآمدي 
قوانين و نبود نظارت هاي قانوني خشك شده و از 
بين مي روند؛ فقط آثار اين باغات و خاطرات آنها 
را بايد در كتاب ها، عكس ها و فيلم هاي قديمي 
جس��ت وجو كرد. باغ هاي چن��د ده هكتاري در 
نقاط مختل��ف پايتخت يكي پ��س از ديگري با 
تغيير كاربري به مكان هاي مسكوني تبديل شده 
و مي شوند. در دو دهه گذشته در مناطق يك، دو، 

پنج و چهار بيشترين تعداد باغات از سوي افراد 
سود جو خشك ش��ده يا به دليل ضعف قوانين، 
حكم ساخت و س��از دريافت كرده اند. در همين 
بازه زماني مسابقه ساختمان سازي، خيابان سازي 
و پل س��ازي در تهران رونق دو چندان داشته به 
گونه اي كه بيش��ترين تعداد باغ��ات و فضاهاي 
سبز با ارزش، پيش چش��م حافظان شهر از بين 
رفته است. بسياري از دستگاه ها، نهاد ها و ارگان ها 
سايه سنگين سازه هاي خود را به روي باغات پهن 
كرده اند، حت��ي كار را به جايي رس��انده اند كه 
مأموران شهرداري هم در بسياري از موارد حتي 

اجازه ورود به باغات را ندارند. 
با توس��عه نامتوازن پايتخ��ت و رونق بي ضابطه 
س��اخت و س��از، ارزش اقتصادي زمين ها براي 
س��اخت و س��از با لا رفته و مالكان اندك باغات 
باقيمان��ده به د ليل نبود بس��ته هاي تش��ويقي 
چاره اي جز فروش يا ناب��ودي اين فضاها ندارند. 

حالا به گفته رئيس شوراي اسلامي شهر تهران 
 در پايتخت ۱۲ هزار فضاي سبز و باغ شناسايي 
شده كه ۶ هزار مورد از آنها از نزديك نقشه  برداري 

شده و درختان آن هم شمرده شده است. 
گويا چند دهه ديگر لازم اس��ت تا اندك باغات 
باقيمانده سرش��ماري و داراي شناسنامه شوند! 
به گفته مهدي چمران در صحن ش��وراي شهر، 
موضوع ي��ك فوريت��ي تهيه شناس��نامه باغات 
مورد بح��ث و گفت وگو ق��رار گرفت ك��ه البته 
اين شناسنامه س��ابقا وجود داشته ولي تكميل 
نش��ده بود، به رغم اينكه از س��ال 95 اين قضيه 
مصوب شده اس��ت. وي گفت: از آنجايي كه اين 
موضوع مفصل بود و نياز به توضيح مشاور طرح 
داش��ت، يك فوريت آن رأي نياورد و قرار ش��د 
بعداً به اين قضيه سريع رس��يدگي شود و آن را 

دنبال كنيم. 
وي در مور بررسي پرونده باغات ياد آور شد: حفظ 

و گسترش فضاي سبز مصوبه شوراي انقلاب در 
سال 58 بود كه بعد اصلاح شد و چندين سال هم 
صاحب و متولي نداشت. گاهي وزارت مسكن و 
گاهي قوه قضائيه در اي��ن زمينه تصميم گيري 
مي كردند كه بعد ش��وراي شهر ورود يافت، ولي 

ديوان عدالت رأي را قبول نداشت. 
چمران با تأكيد بر اينكه مصوبات باغات برخلاف 
جنجال ها در حال حاضر تغيير نكرده است، گفت: 
پس از تغييرات شوراي پنجم قانون حفظ باغات 
كه مصوبه مجلس و شوراي انقلاب بوده اصلاح 

شده و قوانين ما در اين زمينه كامل بود. 
وي گفت: شوراي قبلي با اتهاماتي كه به ما زدند 
قانون مربوطه را لغو كردند، اما م��ا اين قانون را 
تغيير نداديم و برخ��لاف جنجال ها اقدامي هم 
صورت نگرفته است.  رئيس شوراي شهر تهران 
خاطر نش��ان كرد: با مصوبه جديد بس��ياري از 
شهروندان قيمت زمين ش��ان افت كرده و آمار 
خشك شدن درختان هم بيشتر شده است و به 
عبارتي مصوبه شوراي پنجم سبب از بين رفتن 
باغات مي ش��ود.   حالا قاطع تر مي توان نوش��ت 
كه ديگر از ميراث س��بز پايتخت نشينان خبري 
نيست و سايه سنگين ساخت و ساز رمقي براي 
اين فضاها باقي نگذاشته است. اره و ماشين هاي 
گود ب��رداري و جرثقليل هاي س��اختماني جاي 
درختان را گرفته است تا نفس پايتخت نشينان 

بيشتر به شمارش بيفتد. 
 گويا بايد اولويت حفظ باغات را فقط در مصوبات 
شورا و اسناد بالا دست جس��ت وجو كرد. دست 
به دست ش��دن پرونده باغات كارنامه مسئولان 
متولي را سياه كرده است. اين انتظار مي رود كه 
اندك باغات باقي مانده با همت شورا و شهرداري 
حفظ و حراست شود تا نفس شهر و شهروندان 
تنگ تر نش��ود و نام ماندگاري هم از حافظان آن 

به يادگار بماند. 

 مدير واح��د پايش ش��ركت كنترل كيفي��ت هواي ته��ران گفت: 
اندازه گيري گاز آلاينده SO2 در پاييز امسال نشان مي دهد غلظت آن 
حدود ۲۰ درصد افزايش داشته و اين نشان دهنده افزايش استفاده از 

سوخت هاي داراي محتواي گوگرد بالا در اطراف تهران است. 
 دبير ستاد حقوق بش��ر قوه قضائيه گفت: نخس��تين جلسه كميته 
تحقيق مشترك پرونده ترور شهيد سليماني در روزهاي سوم و چهارم 

آذر در كشور عراق برگزار مي شود. 
 سرپرست مركز مديريت آمار و فناوري اطلاعات وزارت بهداشت، با 
اعلام تأثير چشمگير واكسيناسيون بر كاهش نرخ فوت ناشي از كرونا 
در تمامي گروه هاي س��ني كش��ور، در عين حال بر لزوم تداوم رعايت 
پروتكل هاي بهداش��تي حتي پس از دريافت هر دو نوبت واكس��ن به 

منظور جلوگيري از خيز ششم بيماري  تأكيد كرد. 
 مجري خط 7 مترو تهران از افتتاح دو ورودي جديد در خط 7 مترو 

با ۱۰۰ ميليارد تومان هزينه خبر داد. 
 رئيس انجمن ديابت ايران با بيان اينكه حدود ۱۲ درصد از جمعيت 
بزرگس��ال كش��ورمان به ديابت مبتلا هس��تند، گفت: بع��د از انجام 
واكسيناس��يون، تعداد ديابتي هايي كه بايد در بيمارس��تان بس��تري 

شوند، كمتر شد. 
 معاون اجتماعي و فرهنگي ش��هرداري تهران گفت: ۲۰ گرمخانه با 
ظرفيت ۲ هزار نفر براي كساني كه در زمس��تان سرپناه ندارند، آماده 

شده است. 

پويشهمدليبرايكمكبهبيماران
نيازمند»سلولهايبنيادي«

مديرعام�ل ش�ركت فن�اوري ب�ن ياخته ه�اي رويان گف�ت: در 
پويش همدل�ي قصد داريم ع�اوه بر اينكه در تأمين س�لول هاي 
بنيادي خون س�از به مراكز پيوند كمك كنيم، در تأمين بخش�ي 
از هزينه ه�اي مربوط ب�ه پيوند ني�ز خانواده ه�ا را حمايت كنيم. 
مرتضي ضرابي، مدير عامل بانك خون بندناف رويان درباره طرح پويش 
همدلي گفت: يكي از مأموريت هاي شركت فناوري بن ياخته هاي رويان 
تأمين ذخاير متنوعي از سلول هاي بنيادي، خصوصاً سلول هاي بنيادي 
خونساز است. اين طرح با هدف تقويت ذخيره سازي سلول هاي بنيادي 
خونساز اجرا مي ش��ود.  وي افزود: س��لول هاي بنيادي خونساز از منابع 
مختلف مانند مغز استخوان، خون محيطي و خون بندناف قابل استخراج و 
ذخيره سازي است. با توجه به اينكه اين سلول هاي در درمان بيماري هاي 
خوني، صعب العلاج و سرطان هاي خون استفاده مي شود و برخي از بيماران 
نيازمند حمايت مالي هستند، در پويش همدلي قصد داريم، علاوه بر اينكه 
در تأمين سلول هاي بنيادي خونساز به مراكز پيوند كمك كنيم، در تأمين 

بخشي از هزينه هاي مربوط به پيوند نيز خانواده ها را حمايت كنيم. 
ضرابي تصريح كرد: اين اقدام ما براي افرادي كه نيازمند ذخيره سازي 
س��لول هاي بنيادي هس��تند، حتي خانواده هايي كه كودك مبتلا به 
بيماري هاي خوني دارند و مادر بارداري مجدد را تجربه مي كند و قصد 
دارد نمونه خون بندناف فرزند متولد شده را ذخيره سازي كند هم دربر 
مي گيرد. كساني را كه شرايط مالي مناسبي ندارند و در آينده ممكن 
است نيازمند س��لول بنيادي باش��ند، در اين طرح مورد حمايت قرار 
خواهيم داد.  وي ادامه داد: در طرح پويش همدلي انتظار داريم خيريني 
كه در حوزه سلامت هستند و مايلند اقدام خيرخواهانه اي در اين زمينه 
انجام دهند كمك هاي خودش��ان را به حس��ابي كه در آينده از طرف 

شركت فناوري بن ياخته هاي رويان اعلام مي شود، واريز كنند. 
مدير عامل بانك خون بندناف رويان درباره هزينه هاي ذخيره س��ازي 
 HLA گفت: براي ذخيره سازي هر نمونه با احتساب هزينه آزمايش هاي
نزديك به 5 ميليون تومان نياز است. به همين دليل از خيرين دعوت 

مي كنيم به ما در اين زمينه كمك كنند. 
مدير عامل ش��ركت فناوري بن ياخته هاي رويان افزود: علاوه بر اين، 
از خانواده هاي عضو بانك خون بندناف رويان نيز درخواس��ت داريم تا 
در اين پويش مشاركت و ما را ياري كنند. در حال حاضر بيش از ۱7۰ 
هزار خانواده عضو بانك خون بندناف رويان هستند. اگر هر كدام از اين 
خانواده ها حتي مبلغ كمي براي كمك به اي��ن پويش در نظر بگيرند، 
رقم قابل توجهي مي ش��ود و مي توانيم ذخيره بانك عمومي را كه الان 

نزديك به 5 هزار عدد است تا چند برابر افزايش دهيم. 
وي در گفت و گو با خبرگزاري فارس اضافه كرد: با اين اقدام همچنين 
مي توانيم سلول را به صورت رايگان در اختيار مراكز پيوند قرار دهيم و 

حتي در تجهيز مراكز پيوند همكاري كرد. 
وي ابراز داشت: شركت بن ياخته هاي رويان به عنوان تنها مركزي است 
كه در كنار ذخيره سازي خون بندناف، ذخيره سازي سلول هاي بنيادي 
خون محيطي را هم انجام مي دهد. از طرف��ي حتي اين خدمات براي 
شهرستان ها مثل اصفهان، مشهد، كرمانشاه و اهواز هم انجام مي شود. 
مدير عامل ش��ركت فناوري بن ياخته هاي رويان درباره ذخيره سازي 
س��لول هاي بنيادي پالپ دندان هم گفت: فضاي جداس��ازي نمونه، 
پردازش سلول هاي پالپ دندان و فريز آماده شده و با تكميل تست هاي 
كنترل كيفي، خدمات ذخيره سازي را شروع خواهيم كرد. پيش بيني 
مي كنيم دي ماه امس��ال همزمان با س��الگرد مرح��وم دكتر كاظمي 
آش��تياني پذيرش نمونه را آغاز كنيم.  ضرابي با بي��ان اينكه در حال 
حاضر بانك سلول هاي مزانشيم بندناف را در رويان داريم، گفت: براي 
بيماري هاي مختلف مثل فلج مغزي، آرتروز و اوتيسم كارآزمايي باليني 
با استفاده از سلول هاي بنيادي بندناف در حال انجام است. براي استفاده 

از سلول هاي مزانشيم بافت بندناف نيازي به تطابق ژنتيكي نداريم. 
مدير عامل شركت فناوري بن ياخته هاي رويان تصريح كرد: اين سلول ها 
مي تواند از هر بندناف اس��تخراج و تكثير و براي افراد مختلف استفاده 
شود. بنابراين فعلًا ضرورتي براي ارائه اين خدمات به عموم نداريم، چون 
اگر زماني افراد نياز داشته باشند، مي توانند از بانك سلول هاي مزانشيم 

بندناف شركت بن ياخته هاي رويان استفاده كنند. 

حسین سروقامت

از او كه س�تاره فروزان س�پهر نيلگون ادبيات معاصر ماست، 
بعيد نيست!

كسي كه عنوان پايان نامه اش »علم الجمال« است و در دانشگاه 
»زيبايي شناسي« تدريس مي كند. كس�ي كه با او مي توان به 
»شهري چون بهشت« سفر كرد و از حماسه »سووشون« پرده 

برداشت. 
از »سيمين دانشور« بعيد نيست كه وقتي در هياهوي مباحث 
روشنفكري كه خانه او و جال مركز آن بود، درب خانه را به روي 

امام موسي صدر گشوده، شگفت زده فرياد بكشد:
-  تو امامي يا پيغمبر؟! مگر مي شود انساني اينقدر زيبا باشد؟

اين هنر بانوي نامور ادبيات ماس�ت كه وقتي براي نخس�تين 
بار دختر كوچ�ك همكار خويش را مي بيند، فريادي از ش�وق 

برآورد كه:
-  تو چقدر زيبايي!

آه كه چه متعالي است، مفهوم »كلمه«!
. . . و چه اعجازي مي كنند »كلمات«؛ جان آدمي را از شوق لبريز 

كرده، به كالبد زندگي جان مي بخشد!
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استخراجفلزتحريمشدهازپسماند

محققان ايران را از واردات فلز با ارزش 
و تحريم شده »نيكل« بي نياز كردند

يك ش�ركت دانش بني�ان در هم�كاري ب�ا محققان دانش�گاهي 
موفق شده از پس�ماندهاي صنعتي، دو فلز بس�يار با ارزش نيكل 
و كبالت اس�تخراج كند. اين اس�تخراج به ميزاني است كه ديگر 
نيازي به واردات هم نيس�ت. ايران س�الي 20 ميليون دلار صرف 
واردات ني�كل از پن�ج كش�ور صاحبن�ام مي كند. صناي�ع برق، 
لوازم خانگي و خودروسازي از پرمصرف ترين كاربران نيكل هستند. 

پسماندهاي صنعتي، ضايعات صنايع، معادن و تمامی واحدهايي است 
كه با مواد شيميايي كار مي كنند. سالانه حدود 3۰ ميليون تن پسماند 
صنعتي در كشور توليد مي شود كه از اين ميزان 8 ميليون تن پسماند 

ويژه صنعتي است. 
 گايه اي كه بي موضوع شد

در ايران به دليل انبوهي از پتروشيمي ها و پالايشگاه ها، صنايع شيميايي 
و فلزي زيادي وجود دارد. به همين دليل پسماندهاي صنعتي زيادي هم 
به خصوص در حوزه پالايشگاهي هست كه تاكنون مورد بازيافت دقيق 
قرار نمي گرفت.  پسماند ويژه صنعتي هم بخشي از زباله هاي صنعتي 
صنايع مختلف هستند كه به دليل سمي بودن، بيماري زايي، خورندگي 

و اشتعالزايي چالش هاي زيادي براي دفن ايجاد مي كنند. 
حساسيت جهاني در خصوص پسماندهاي ويژه صنعتي به حدي است 
كه حمل و نقل اين زباله ها بر اس��اس قانون، تحت كنترل كنوانسيون 
بازل )معاهده اي در زمينه كنترل حمل و نقل برون مرزي پسماندهاي 
زيانبار( است. تا سال 95 هم هيچ امكاناتي براي مديريت پسماندهاي 
صنعتي ويژه وجود نداشت، ولي در حال حاضر در سه استان مركزي، 
قزوين و اصفهان مراكز پسماندسوز ويژه هست كه اين مراكز هم هميشه 
از حجم بالاي اين پس��ماندهاي خطرناك گلايه داش��تند و اكنون با 

دستاورد جديد محققان، اين گلايه بلاموضوع شده است. 
 توليد با كيفيت مشابه اروپايي

اكنون محققان كشور موفق شده اند كه نه تنها از پسماندهاي صنعتي 
عادي بلكه از پس��ماندهاي صنعتي خطرناك هم دو فلز مهم نيكل و 
كبالت را استخراج كنند. فلز نيكل به دليل اهميت بسيار بالايي كه در 
صنايع مختلف دارد از سه سال قبل در ليست كالاهاي تحريمي عليه 
ايران قرار گرفت.  صنايع نفت، پتروشيمي، خودروسازي، لوازم خانگي، 
صنايع برق و صناي��ع خطوط انتق��ال آب از بزرگ ترين كاربران نيكل 
هستند.  روز گذشته با تأييد معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، 
يك شركت دانش بنيان موفق به راه اندازي خطوط توليد نيكل و كبالت 
از زباله هاي صنعتي شد.  به گزارش معاونت علمي رياست جمهوري، 
كاري كه ش��ركت دانش بني��ان »موادپژوهان گوهرف��ام« انجام داده 
استحصال تركيبات شيميايي ارزشمند با روش فناورانه است. در حالي 
كه واردات و خريد نيكل و كبالت بس��يار هزينه بر است، فعالان فناور 
داخلي، اين تركيبات را با خلوص خيلي بالا و قابل رقابت با نمونه هاي 

اروپايي، از مواد ضايعاتي به دست آوردند. 
 بي نياز از 5 كشور پرمدعا

اين فرآيند به گونه اي است كه طي پروسه اي علمي، از ضايعات صنايع 
مختلف به تركيبات شيميايي با خلوص خيلي بالا مي رسند. تركيبات 
شيميايي با كاركرد بالا در صنايعي هم چون رنگ، رنگدانه، كاتاليست، 

خودروسازي و صنايع آب كاري، كاربرد حياتي دارد. 
مديرعامل شركت موادپژوهان گوهرفام در اين خصوص گفت: ما براي 
نخستين بار در ايران موفق شديم تا تركيبات نيكل و تركيبات كبالت را 
توليد كرده و كشور را از ورود نمونه هاي مشابه خارجي اين محصولات 
بي نياز كنيم. ديگر مشتقات بسيار مهم نيكل، ش��امل نيترات نيكل، 
سولفات نيكل، اكسيد نيكل و هيدروكسيد نيكل هم توسط محققان 

ما توليد مي شوند. 
فاطمه س��اماني پور  با بيان آنك��ه از توليد اين محص��ول، زمينه هاي 
اشتغال مستقيم تا ۲۰ نفر فراهم ش��ده، گفت: نقش معاونت علمي و 
فناوري رياست جمهوري در اين خودكفايي، علاوه بر مشاوره، رقم زدن 
حضور شركت ما در نمايشگاه هاي داخلي بود كه اميدواريم اين شكل 
حمايت ها همچنان ادامه داشته باشد. در حالي از بابت اين محصول به 
خودكفايي رسيديم كه تا پيش از اين، تركيبات نيكل و كبالت مورد نياز 
صنايع داخلي، از كشورهايي چون كانادا، بلژيك، فرانسه، نروژ و آلمان 
تأمين مي شد. با خودكفايي كشور در توليد اين محصول، سالانه حداقل 

۲۰ ميليون دلار صرفه جويي ارزي صورت گرفته است. 
 محصول همكاري با محققان دانشگاهي

اين موفقيت البته محصول همكاري مشترك مركز تحقيقات مهندسي 
مواد پيشرفته دانشگاه آزاد اس��لامي واحد كرج و شركت دانش بنيان 

موادپژوهان گوهرفام است. 
در همين زمينه ديروز معاون پژوهش و فناوري دانشگاه آزاد اسلامي 
واحد كرج هم به خبرگزاري دانشگاه آزاد گفت: پروژه حاضر با همكاري 
مشترك مركز تحقيقات مهندسي مواد پيشرفته و شركت دانش بنيان 
مواد پژوهان گوهر فام انجام ش��ده و در آن فرآيند بازيابي و توليد فلز 
ارزشمند نيكل از پسماندهاي صنعتي به ويژه كاتاليست هاي مستعمل 
صنايع فولاد و پتروشيمي صورت گرفته است. در اين پروژه توليد فلز 
نيكل با اس��تفاده از فرآيندهاي هيدرومتالورژي از قبيل حل س��ازي، 

خالص سازي و ربايش الكتريكي صورت گرفته است. 
حامد ثابت با اشاره به استفاده گسترده كاتاليست ها )موادي كه سرعت 
واكنش شيميايي را افزايش مي دهند و در نهايت زباله صنعتي مي شوند( 
در صنايع تصفيه و جداسازي و فرايندهاي شيميايي افزود: حدود 75 
درصد فرايندهاي ش��يميايي به كاتاليست ها وابس��ته هستند و بازار 
كاتاليست ها سالانه 5 درصد رشد دارد. كاتاليست هايي مانند آلومينا، 
زئوليت، كربن، سيليكا، زيركونيا يا رس به عنوان پايه اي براي فلزات مهم 
نيكل، پلاتين، پالديوم، موليبدن، كبالت، مس و آهن استفاده مي شود. 
اين كاتاليس��ت ها پس از مصرف به علت از دست دادن سطح تماس يا 
تشكيل يك لايه سطحي از كربن و سولفور مستعمل يا سمي مي شود. 
اين زباله هاي سمي شده تاكنون به زحمت سوزانده و نابود مي شد، ولي 

حالا بازيافت مي شود. 
 سال گذشته هيچ توليدي نداشتيم!

ثابت توضيح داد: ب��ا توجه به مصرف زياد كاتاليس��ت هاي مختلف در 
صنايع فولاد و پتروشيمي، سالانه ميزان زيادي از اين نوع كاتاليست، به 
 صورت مستعمل و غيرقابل استفاده در واحدهاي نامبرده ايجاد مي شود.  
وي تصريح كرد: در اين پروژه موفق، بازيابي فلز نيكل از كاتاليست هاي 
مس��تعمل به روش هيدرومتالورژي انجام شده است. براي اين منظور 
ابتدا كاتاليس��ت هاي مس��تعمل بدون هيچ فرايند قبلي در يك اسيد 
حل ش��ده و پس از حذف ناخالصي ها، نيكل خالص از محلول به روش 

الكتروپليتينگ )ربايش الكتريكي( به صورت فلزي بازيابي مي شود. 
معاون پژوهش و فناوري دانش��گاه آزاد اسلامي واحد كرج تأكيد كرد: 
فلز نيكل در توليد فولادهاي آلياژي، توليد س��وپر آلياژها، فلز روكش 
مخازن، س��وخت جامد هم مورد استفاده وسيعي داش��ته و به عنوان 
يك فلز استراتژيك محسوب مي شود و اكنون واردات اين فلز به كشور 

تحريم است. 
گفتني است توليد نيكل براي كشور به قدري مهم است كه مردادماه 
امسال دانش��گاه صنعتي اصفهان مأموريت يافت تا نخستين كارخانه 
توليد نيكل و كبالت كش��ور را راه اندازي كند. س��ال گذشته در كشور 
هيچ گونه توليد نيكل و كبالت از منابع معدني نداشتيم و به همين دليل 

راه اندازي اين كارخانه به سرعت عملياتي شد. 

علیرضا سزاوار

زهرا چيذري 
  گزارش  يک


